
Ministerstvo kývlo na budějovickou
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Ministerstvo životního prostředí vydalo souhlasné závazné stanovisko ohledně posouzení vlivů na životní prostředí ke 
stavbě zařízení pro energetické využití odpadu v Českých Budějovicích. Vyplývá to z databáze EIA. Spalovnu plánuje 
Teplárna České Budějovice ve svém areálu ve Vrátě. pokračování na str. 2

Z obsahu čísla

Rozhovor 
s Helenou 
Třeštíkovou

Osudy hrdinů 
časosběrných filmů první 
dámy českého dokumentu 
fascinují diváky už desítky 
let. „Vypadá to, jako bych 
si ty těžké případy 
vymýšlela, ale není to 
tak,“ říká slavná režisérka, 
která právě do kin uvedla 
film René: Vězeň svobody.

více na str. 4 a 5



2 Zpravodajství

Ministerstvo kývlo na budějovickou...

Teplárna chce začít sta-
vět chce v říjnu 2025, 

hotovo by mělo být kon-
cem roku 2028. Roční ka-
pacita by měla být 160 ti-
síc tun odpadů. Teplárna 
umístí Zevo do svého 
průmyslového areálu vý-
topny Vráto. Tam má teď 
technologii, místo níž 
vznikne Zevo. „Tato sku-
tečnost je z hlediska po-
souzení vlivů záměru na 
životní prostředí a veřej-
né zdraví zásadní, a to 
vzhledem k využití infra-
struktury i s ohledem na 
odstranění stávajících ne-
gativních vlivů uhelné 
výtopny. Zprovoznění 
rovněž umožní další sní-
žení emisní zátěže v Čes-
kých Budějovicích, a to 
v důsledku odstavení 
uhelného kotle K11 v No-
vohradské ulici. Lze kon-
statovat, že veškeré 
předpokládané negativní 
důsledky provozu (...) 
jsou stanoveny v přijatel-
ných mezích jak z hledis-
ka ochrany veřejného 
zdraví, tak ochrany život-
ního prostředí,“ uvedlo 
ministerstvo v odůvodně-
ní.

S tím ale nesouhlasí 
ekologické sdružení Arni-
ka, už před rozhodnutím 
upozornilo, že v doku-
mentaci chybí zásadní 
podklady. „V dokumenta-
ci chybí zásadní informa-
ce o složení zbytků po 
spalování odpadů, které 
bude spalovna produko-
vat a které obsahují ne-
bezpečné toxické látky, 
dále má nedostatky 
v hodnocení zdravotních 

dopadů provozu spalovny 
či v nastavení monitorin-
gu toxických látek v jejím 
okolí,” uvedla Jitka Stra-
ková z českobudějovické 
pobočky sdružení Arnika. 

„Spolu s jasným předi-
menzováním plánované 
spalovny, jejíž kapacita 
má být 160 000 tun odpa-
du ročně, považujeme 
zmíněné aspekty za zá-
kladní překážky pro vý-
stavbu jakékoliv moderní 
spalovny v České republi-
ce,” doplnila koordinátor-
ka kampaně Nespaluj, re-
cykluj! Sarah Ožanová.

„Respektujeme rozhod-
nutí ministerstva, vzhle-
dem k množství poda-
ných objektivních 
připomínek prezentova-
ných při veřejném projed-
nání pociťujeme ale záro-
veň velké zklamání. Stále 
totiž zastáváme názor, že 
v Českých Budějovicích 
je velkokapacitní ZEVO 
nadbytečné a otázku od-
padového hospodářství 
nevyřeší,” okomentovala 
za Spolek TGM. novevra-
to.cz Lenka Hessová.

V další fázi povolovací-
ho řízení musí teplárna 
předložit monitoring 
emisí bromovaných 
dioxinů ve vyčištěných 
spalinách ze Zevo, vypou-
štěných do vzduchu. Mu-
sí také zdokumentovat, 
jak by se dala nejméně 
třetina spalovaných odpa-
dů dopravovat po železni-
ci, uvedlo ministerstvo.

Sdružení Arnika říká, 
že si uvědomuje aktuální 
palčivou otázku energe-
tické situace, zároveň ale 
upozorňuje, že podobné 
záměry je nutné i nadále 

dokončení ze str. 1

zpracovávat pečlivě a zod-
povědně, s ohledem na 
hrozby spojené právě tře-
ba s toxickými zbytky po 
spalování. „Arnika je 
dlouhodobě znepokojena 
nízkou kvalitou doku-
mentací pro posouzení 
vlivů provozu spaloven 
na životní prostředí 
v České republice,” uved-
la Ožanová.

Studie organizace GAIA 
konstatuje, že komunální 
odpad není dobré palivo. 
Je velmi různorodý a při 
jeho spalování můžou 
probíhat tisíce různých 
chemických reakcí. Spalo-
váním vzniklý popel pak 
obsahuje velké množství 

mnohdy překvapivých 
toxických látek. Z che-
mického hlediska jsou 
hlavními složkami po-
pelu ze spaloven oxid si-
řičitý a oxid křemičitý, 
vázaný vápník, železo 
a hliník. Mezi nimi jsou 
četné chemické látky, 
z nichž mnohé jsou velmi 
toxické, mezi nimi napří-
klad dioxiny, polychloro-
vané bifenyly, bromova-
né zpomalovače hoření, 
bromované dioxiny, poly-
bromované difenylethe-
ry. Tyto látky jsou přitom 
velmi nebezpečné jak ži-
votnímu prostředí, tak 
lidskému zdraví.

Zevo by mělo stát 
v místě, kde teplárna 
provozu je uhelnou vý-
topnu Vráto. Starší odhad 
stavebních nákladů je 
2,8 miliardy korun. Zaří-
zení vyrobí 60 tisíc mega-
watthodin elektřiny za 
rok. Město České Budějo-
vice, jediný akcionář tep-
lárny, chce snižovat spo-
třebu fosilních paliv. 
Teplárna reaguje také na 
zákaz skládkování vý-
hřevných odpadů k roku 
2030. Cílem je ukončit 
spotřebu hnědého uhlí 
a do roku 2030 omezit 
fosil ní paliva téměř na 
nulu. n sto/čtk

Krátce

Číčenická
čarodějnice 

Více než stovka lidí, z to-
ho zhruba dvacítka kos-
týmovaných žen a dívek, 
se v sobotu 30. května, 
v předvečer 1. máje, zú-
častnilo v Číčenicích na 
Strakonicku tradičního pá-
lení čarodějnic. Oslava 
Filipo jakubské neboli 
Valpuržině noci, noci pod-
le starých keltských zvyků 
plné kouzel a čar, se zde 
znovu konala po dvouleté 
přestávce způsobené co-
vidovou pandemií. „Chytili 
jsme ji v místním lese. Ani 
se nám nestihla předsta-
vit. Její jméno neznáme. 
Už na ni ale u fotbalového 
hřiště čeká hranice dře-
va,“ uvedl člen číčenické-
ho zastupitelstva Daniel 
Veselý, který přinesl čaro-
dějnici na místo, kde ji ná-
sledně pohltily plameny, 
v čele průvodu místních 
obyvatel. Na ohni si ná-
sledně účastnící oslavy 
opekli špekáčky a společ-
ně se bavili. Připravené 
občerstvení bylo tento-
krát ryze nealkoholické. 
V Číčenicích předcházel 
v pátek pálení čarodějnic 
obecní ples v obecním 
hostinci, na jehož uspořá-
dání opět přispěla v rámci 
projektu Oranžový rok ve 
svém okolí Jaderná elek-
trárna Temelín. n pep
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Chcete inzerovat
v Našem Regionu?

Kontaktujte nás: 
Eva Hájíčková,

tel.: 774 488 914,
eva.hajickova@a11.cz
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4 Zpravodajství4 Rozhovor

Na projekci vašeho nej-
novějšího filmu René: 
Vězeň svobody na festi-
valu Jeden svět jste ne-
chala diváky hlasovat, 
jestli chtějí, abyste reci-
divistu Reného sledova-
la dál a natočila ještě 
jedno pokračování. Vět-
šina byla pro. Odhadne-
te, o čem ten film bude?

Reného jsem začala sle-
dovat v 80. letech v rámci 
projektu Mladí delikven-
ti. Točila jsem o pěti klu-
cích. Všichni byli na začát-
ku zajímaví, ale s Reném 
se nedají srovnávat. On je 
opravdu chytrý, sečtělý, 
dokáže o věcech přemýš-
let velmi originálně. Má 
velké znalosti historie, čte 
klasiky. Přesto je moje 
práce sázka na nejistotu. 
Často to opakuji a omlou-
vám se, že to dělám zno-
va. Nevím, co se bude dít. 
Vím jen to, že před sebou 
budeme mít dál zajímavé-
ho člověka, který dokáže 

autenticky popisovat svůj 
život, mluvit o svých zku-
šenostech, a pohybuje se 
v prostředí, které není 
úplně obvyklé. Ať to byl 
zpočátku kriminál nebo 
pak na svobodě, alespoň 
ze začátku, okraj společ-
nosti. Že budeme točit 
Reného dál jsme se ale 
ještě definitivně neroz-
hodli, musíme to probrat 
s producenty a zažádat 
o finance.

Když ale Reného takhle 
dobře znáte, nedokáže-
te přece jen odhadnout, 
jak se jeho osud může 
dál odvíjet?

Má velké problémy 
s exekucemi, možná ani 
sám neví, kolik dluží. 
Dluhy se mu nasčítaly za 
celou dobu jeho dospělé-
ho života. Přemlouváme 
ho, aby se zapojil do ně-
kterého z oddlužovacích 
programů, ale on zatím 
nechce. Každopádně se 

nechce znovu dostat do 
vězení, to je jeho základní 
mantra.

Jak při pohledu na René-
ho vnímáte fungování 
spravedlnosti v České 
republice?

René dostal v roce 1987 
kriminál natvrdo za krá-
dež, tehdy ještě na vojen-
ském gymplu. Tohle by se 
dnes už určitě nestalo, 
skončil by s podmínkou. 
Navíc se mu přihodila dal-
ší nešťastná věc, ve vazbě 
seděl mezi ostřílenými 
kriminálníky, kteří naplá-
novali vzpouru. Jel v tom 
s nimi, nemohl jinak. A sa-
mozřejmě mu to přitížilo. 
A tohle odstartovalo 
všechno další. Vnímal to 
jako nespravedlnost a za-
žehlo to v něm určitý 
vzdor. I když ten v něm 
byl už dřív, protože jeho 
rodiče se rozvedli a otec  
si vzal za manželku ženu, 
se kterou měl René špatné 

vztahy. Postupně se v něm 
vybudoval odpor vůči vět-
šinové společnosti. 

Jak probíhaly vaše ná-
vštěvy ve vězení? A jak 
se toto prostředí změni-
lo, když porovnáte ko-
munistický kriminál 
a ten současný?

Přicházíme jako filmaři, 
kteří se musí předem 
ohlásit a musí mít natáče-
ní z mnoha míst povole-
né. Před rokem 1989 s tím 
bylo spojené šílené papí-
rování. Když už nás ale do 
vězení pustili, mohli jsme 
se tam poměrně volně po-
hybovat a točit, koho jsme 
chtěli, včetně vězňů, je-
jich pochodů a nástupů. 
Těsně po revoluci bylo do-
stat se do vězení – jako fil-
maři – trochu snadnější, 
ale i tak platila určitá 
omezení, která se v prů-
běhu doby různě měnila. 
S Reném jsme třeba při 
jednom natáčení mohli 
mluvit jen přes mříže, ji-
nak natáčet nešlo. Ale ve 
filmu – to bylo v té dvojce 
– to docela dobře fungova-
lo. Vězeňský systém by 
každopádně, a to si mys-
lím jako laik, potřeboval 
nápravu.

V jakém směru?
Sociální práce je u nás 

obecně podceňovaná, byť 
by mohla společnosti 
mnohé ušetřit. Protože 
vězení je velmi drahá věc. 
A také by to samozřejmě 
byla investice do budouc-
na. Více pracovat s vězni 
by tak určitě také pomoh-
lo. Někteří lidé si ale řek-
nou: To budeme dávat pra-
chy na nějaké hajzly? To 
se na ně raději vykašleme. 
Pak to ale stojí daleko víc 
nás všechny.

Často sledujete lidi, kte-
ré společnost spíše pře-
hlíží, žijí na okraji spo-
lečnosti, jak jste to 
pojmenovala. Mění se 
postupem času jejich 
postavení? Když by-
chom vzali třeba vaší 

další hrdinku, drogově 
závislou Katku?

Tu jsem začala sledovat 
v roce 1996. V pomoci 
drogově závislým jsme na 
tom myslím i v evrop-
ském měřítku docela dob-
ře. Neziskovky tady děla- 
jí velmi dobrou práci 
a opravdu hodně pomáha-
jí. Další moje hrdinka, 
Mallory, potřebovala so- 
ciální pomoc a podařilo se 
jí sehnat sociální byt. Ur-
čitě se to tedy zlepšuje, 
ale pořád v tom máme 
velké rezervy.

Uvádějí vás lidé jako 
René, Katka nebo Anny 
ještě někdy do rozpaků? 
Tím, jak se chovají nebo 
co říkají? Nebo už jste 
zocelená?

Dokument dělám už 
dost dlouho. A od svých 
začátků si stále opakuji, že 
když se člověk zabývá do-
kumentem, musí umět 
snášet všechno. Dělám to 
dobrovolně. Netočím hra-
né filmy, u nichž bych si 
mohla spoustu věcí připra-
vit a připravit i sebe. V do-
kumentu je každý den 
plný nejistoty, žádný na-
táčecí den se nepodobá 
tomu předchozímu. Na- 
učila jsem se s tím žít. Ne-
můžu si na nic stěžovat, 
leda sama na sebe, že do 
toho jdu. Vypadá to, jako 
bych si tyhle těžké přípa-
dy vymýšlela, ale není to 
tak. Snažím se být lokál-
ním kronikářem, který za-
znamenává dobu a lidi, 
kteří v ní v České republi-
ce žijí. Nikam nejezdím, 
netočím v cizině, pracuji 
jen s běžnými, obyčejný-
mi lidmi. A ono se to 
takhle vyvíjí. Je to právě 
příklad Katky. Začínali 
jsme v léčebně, krásná, 
mladá, devatenáctiletá 
holka vypadala hrozně 
přesvědčeně. Že pochopi-
la, že drogy jsou nanic. 
Chtěli jsme točit o tom, 
jak se člověk vyrovnává se 
svou předchozí závislostí. 
Nechtěla jsem, aby se Kat-
čin příběh vyvíjel tak, jak 

Marcela, Katka, Mallory, Anny a teď už potřetí René. Osudy 
hrdinů časosběrných filmů první dámy českého dokumentu 
a autorky legendárních Manželských etud Heleny Třeštíkové 
fascinují diváky už desítky let. „Vypadá to, jako bych si ty 
těžké případy vymýšlela, ale není to tak,“ říká režisérka, která 
právě do kin uvedla film René: Vězeň svobody.

Helena Třeštíková: Točíte to, co    se děje, a ne to, co si přejete
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Na projekci vašeho nej-
novějšího filmu René: 
Vězeň svobody na festi-
valu Jeden svět jste ne-
chala diváky hlasovat, 
jestli chtějí, abyste reci-
divistu Reného sledova-
la dál a natočila ještě 
jedno pokračování. Vět-
šina byla pro. Odhadne-
te, o čem ten film bude?

Reného jsem začala sle-
dovat v 80. letech v rámci 
projektu Mladí delikven-
ti. Točila jsem o pěti klu-
cích. Všichni byli na začát-
ku zajímaví, ale s Reném 
se nedají srovnávat. On je 
opravdu chytrý, sečtělý, 
dokáže o věcech přemýš-
let velmi originálně. Má 
velké znalosti historie, čte 
klasiky. Přesto je moje 
práce sázka na nejistotu. 
Často to opakuji a omlou-
vám se, že to dělám zno-
va. Nevím, co se bude dít. 
Vím jen to, že před sebou 
budeme mít dál zajímavé-
ho člověka, který dokáže 

autenticky popisovat svůj 
život, mluvit o svých zku-
šenostech, a pohybuje se 
v prostředí, které není 
úplně obvyklé. Ať to byl 
zpočátku kriminál nebo 
pak na svobodě, alespoň 
ze začátku, okraj společ-
nosti. Že budeme točit 
Reného dál jsme se ale 
ještě definitivně neroz-
hodli, musíme to probrat 
s producenty a zažádat 
o finance.

Když ale Reného takhle 
dobře znáte, nedokáže-
te přece jen odhadnout, 
jak se jeho osud může 
dál odvíjet?

Má velké problémy 
s exekucemi, možná ani 
sám neví, kolik dluží. 
Dluhy se mu nasčítaly za 
celou dobu jeho dospělé-
ho života. Přemlouváme 
ho, aby se zapojil do ně-
kterého z oddlužovacích 
programů, ale on zatím 
nechce. Každopádně se 

nechce znovu dostat do 
vězení, to je jeho základní 
mantra.

Jak při pohledu na René-
ho vnímáte fungování 
spravedlnosti v České 
republice?

René dostal v roce 1987 
kriminál natvrdo za krá-
dež, tehdy ještě na vojen-
ském gymplu. Tohle by se 
dnes už určitě nestalo, 
skončil by s podmínkou. 
Navíc se mu přihodila dal-
ší nešťastná věc, ve vazbě 
seděl mezi ostřílenými 
kriminálníky, kteří naplá-
novali vzpouru. Jel v tom 
s nimi, nemohl jinak. A sa-
mozřejmě mu to přitížilo. 
A tohle odstartovalo 
všechno další. Vnímal to 
jako nespravedlnost a za-
žehlo to v něm určitý 
vzdor. I když ten v něm 
byl už dřív, protože jeho 
rodiče se rozvedli a otec  
si vzal za manželku ženu, 
se kterou měl René špatné 

vztahy. Postupně se v něm 
vybudoval odpor vůči vět-
šinové společnosti. 

Jak probíhaly vaše ná-
vštěvy ve vězení? A jak 
se toto prostředí změni-
lo, když porovnáte ko-
munistický kriminál 
a ten současný?

Přicházíme jako filmaři, 
kteří se musí předem 
ohlásit a musí mít natáče-
ní z mnoha míst povole-
né. Před rokem 1989 s tím 
bylo spojené šílené papí-
rování. Když už nás ale do 
vězení pustili, mohli jsme 
se tam poměrně volně po-
hybovat a točit, koho jsme 
chtěli, včetně vězňů, je-
jich pochodů a nástupů. 
Těsně po revoluci bylo do-
stat se do vězení – jako fil-
maři – trochu snadnější, 
ale i tak platila určitá 
omezení, která se v prů-
běhu doby různě měnila. 
S Reném jsme třeba při 
jednom natáčení mohli 
mluvit jen přes mříže, ji-
nak natáčet nešlo. Ale ve 
filmu – to bylo v té dvojce 
– to docela dobře fungova-
lo. Vězeňský systém by 
každopádně, a to si mys-
lím jako laik, potřeboval 
nápravu.

V jakém směru?
Sociální práce je u nás 

obecně podceňovaná, byť 
by mohla společnosti 
mnohé ušetřit. Protože 
vězení je velmi drahá věc. 
A také by to samozřejmě 
byla investice do budouc-
na. Více pracovat s vězni 
by tak určitě také pomoh-
lo. Někteří lidé si ale řek-
nou: To budeme dávat pra-
chy na nějaké hajzly? To 
se na ně raději vykašleme. 
Pak to ale stojí daleko víc 
nás všechny.

Často sledujete lidi, kte-
ré společnost spíše pře-
hlíží, žijí na okraji spo-
lečnosti, jak jste to 
pojmenovala. Mění se 
postupem času jejich 
postavení? Když by-
chom vzali třeba vaší 

další hrdinku, drogově 
závislou Katku?

Tu jsem začala sledovat 
v roce 1996. V pomoci 
drogově závislým jsme na 
tom myslím i v evrop-
ském měřítku docela dob-
ře. Neziskovky tady děla- 
jí velmi dobrou práci 
a opravdu hodně pomáha-
jí. Další moje hrdinka, 
Mallory, potřebovala so- 
ciální pomoc a podařilo se 
jí sehnat sociální byt. Ur-
čitě se to tedy zlepšuje, 
ale pořád v tom máme 
velké rezervy.

Uvádějí vás lidé jako 
René, Katka nebo Anny 
ještě někdy do rozpaků? 
Tím, jak se chovají nebo 
co říkají? Nebo už jste 
zocelená?

Dokument dělám už 
dost dlouho. A od svých 
začátků si stále opakuji, že 
když se člověk zabývá do-
kumentem, musí umět 
snášet všechno. Dělám to 
dobrovolně. Netočím hra-
né filmy, u nichž bych si 
mohla spoustu věcí připra-
vit a připravit i sebe. V do-
kumentu je každý den 
plný nejistoty, žádný na-
táčecí den se nepodobá 
tomu předchozímu. Na- 
učila jsem se s tím žít. Ne-
můžu si na nic stěžovat, 
leda sama na sebe, že do 
toho jdu. Vypadá to, jako 
bych si tyhle těžké přípa-
dy vymýšlela, ale není to 
tak. Snažím se být lokál-
ním kronikářem, který za-
znamenává dobu a lidi, 
kteří v ní v České republi-
ce žijí. Nikam nejezdím, 
netočím v cizině, pracuji 
jen s běžnými, obyčejný-
mi lidmi. A ono se to 
takhle vyvíjí. Je to právě 
příklad Katky. Začínali 
jsme v léčebně, krásná, 
mladá, devatenáctiletá 
holka vypadala hrozně 
přesvědčeně. Že pochopi-
la, že drogy jsou nanic. 
Chtěli jsme točit o tom, 
jak se člověk vyrovnává se 
svou předchozí závislostí. 
Nechtěla jsem, aby se Kat-
čin příběh vyvíjel tak, jak 

Marcela, Katka, Mallory, Anny a teď už potřetí René. Osudy 
hrdinů časosběrných filmů první dámy českého dokumentu 
a autorky legendárních Manželských etud Heleny Třeštíkové 
fascinují diváky už desítky let. „Vypadá to, jako bych si ty 
těžké případy vymýšlela, ale není to tak,“ říká režisérka, která 
právě do kin uvedla film René: Vězeň svobody.

Helena Třeštíková: Točíte to, co    se děje, a ne to, co si přejete
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se vyvíjel, jako jeden prů-
švih za druhým. Ale to je 
podstata časosběru. Že to-
číte to, co se děje, a ne to, 
co si přejete. Mým cílem 
každopádně není filmovat 
spodinu společnosti, ale 
lidi, kteří jsou zajímaví, 
autentičtí, opravdoví, tedy 
dobří protagonisté pro do-
kument. Zachycuji to, co 
se jim děje, aniž bych to 
mohla nějak ovlivnit.

Kde se zrodil váš zájem 
o časosběr?

Od jedenácti let jsem si 
psala deníky. Ta metoda, 
záznam dne, mi přišla za-
jímavá a oproti vzpomín-
kám autentická. Protože 
když na něco vzpomínáte, 
už je to zkreslené tím, že 
víte, jak se ta situace dále 
vyvíjela. Dávat za sebe 
pravdy momentu a vidět 
vývoj v nich mi přišlo za-
jímavé. Původně to u mě 
ale vypadalo na jinou pro-
fesní dráhu, dělala jsem 
výtvarnou střední školu. 
Pak jsem se rozhodla zku-
sit FAMU, ne ale rovnou 
s tím, že budu točit časos-
běrné filmy. Bylo to pod-
vědomé tíhnutí ke sledo-
vání nějakých dějů v čase. 
Realizovala jsem tak už 
školní film Živá voda o za-
topení vesnice na řece Že-

livce kvůli výstavbě pře-
hrady pitné vody pro 
Prahu. Točili jsme skoro 
dva roky. Začali jsme zá-
běrem na celou vesnici 
a skončili záběrem na stej-
né místo, ale už s vodní 
hladinou. Zachytili jsme, 
jak se lidé stěhují, bourají 
své domovy, slouží po-
slední mši v kostele. To 
byl můj první časosběr, 
aniž jsem si to tehdy 
takhle definovala. 

Nikdy vás nezlákal jiný 
žánr? V poslední době je 
třeba velmi populární 
dokudrama.

Ježiš, no to vůbec. Ale 
dělala jsem i jiné filmy, 
třeba střihové dokumen-
ty o Milošovi Formanovi 
nebo o Lídě Baarové. Pro 
televizi jsem také zachy-
tila několik osobností 
z dramatického 20. století 
a to, jak prožívaly nacis-
mus a komunismus. Je to 
asi deset filmů, například 
o Pavlu Tigridovi nebo 
o Hedě Margoliové.

Ale pořád je to ta kroni-
ka…

Asi jo. Ale nějaké do-
kudrama nebo něco tako-
vého… Také v době, kdy 
jsem začínala, nic takové-
ho nebylo. Jsou to nové 

formáty nové televizní 
doby. Nezavrhuji je, jen 
říkám, že mým záměrem 
absolutně není něco tako-
vého dělat. Stejně jako 
bych nikdy nechtěla dělat 
hraný film. Nikdy, nikdy, 
nikdy. Takto jsem se defi-
novala. Ale mnoho lidí, 
kteří studují na FAMU do-
kument, směřuje spíše 
k hranému filmu. Někteří 
naši současní studenti 
a třeba i Jan Svěrák, Filip 
Renč a další….

Jsou současní studenti 
dokumentu jiní, než 
jste byli vy? Zajímají je 
jiná témata? Nebo jsou 
lidé stejní a záleží na in-
dividualitách?

Lidé jsou pořád stejní. 
Ale doba nás samozřejmě 
ovlivňuje. V časech, kdy 
jsem chodila na FAMU, 
jsme byli limitovaní tech-
nicky i tematicky, ale to 
byla celková atmosféra ve 
společnosti. Nikoho by ne-
napadlo točit něco protire-
žimního. Ta doba, mluvím 
o 70. letech, byla pozna-
menaná tím, že všechno 
strašně přituhlo. Byli jsme 
skřípnutější. Současní stu-
denti mívají za sebou také 
už jinou školu, jsou starší, 
trochu se musí živit. Mají 
už různou práci a jsou tím 

trochu limitovaní. Já jsem 
chodila do školy a brigády 
měla jen o prázdninách. 
Také jsem tu školu dokon-
čila za pět let, zatímco na-
šim současným studen-
tům to trvá třeba i deset 
let. 

Několikrát jsme zmínili 
Katku, sledujete ji ješ-
tě?

Teď už ne. Pro natočení 
filmu jsme měli daný ča-
sový limit, uvedený v růz-
ných grantech. Katce se 
narodilo dítě a doufali 
jsme, že to pro ni bude 
možnost návratu do nor-
málního života. To se ne-
stalo. Několikrát to zkou-
šela, ale nevyšlo to. Film 
končí tím, že přijde o ro-
dičovská práva. Potom 
jsme měli ještě asi tři 

nebo čtyři natáčecí dny. 
Pořád to však bylo stejné. 
Katku jsem ještě občas ví-
dala, občas si řekla o něja-
ké prachy, teď už dlouho 
ne. Někdy vypadala doce-
la dobře, někdy dost špat-
ně. Občas ji někdo potká, 
pořád žije. n Jan Januš

l	 Narodila se 22. června 1949 v Praze.
l	 Vystudovala FAMU, natočila více než čtyřicet 

dokumentárních filmů. Známé jsou například její 
dokumenty Manželské etudy, Marcela nebo René 
natáčené časosběrnou metodou. Film Marcela získal 
cenu za nejlepší evropský dokument na mezinárodním 
festivalu v Seville (2007). Za film René získala v prosinci 
2008 cenu Evropské filmové akademie Prix Arte 2008 
v kategorii dokument.

l	 V roce 2007 byla 17 dnů ministryní kultury ve vládě 
Mirka Toplánka.

l	 Je vdaná, jejím synem je fotograf Tomáš Třeštík a dcerou 
producentka a pražská radní Hana Třeštíková (Praha Sobě). 

HELENA TŘEŠTÍKOVÁ

Helena Třeštíková: Točíte to, co    se děje, a ne to, co si přejete

Zbytek rozhovoru 
a mnoho dalších 
zajímavých článků si 
přečtete v nejnovějším 
vydání Mladého světa.

REALITNÍ PORADNA
Uvažuji, že si najdu kupce na 
můj dům sám, lze nahradit 
realitní kancelář advokátem? 
Vždyť jde jen o smlouvu.

 
Čtenářka Jana Smíšková

Správně provedený prodej, 
kdy je hodnota domu maxima-
lizována, je proces o řadě kro-
ků a služby advokáta jsou jen 
jeden z nich. Realitní kancelář 
slouží jako specialista, který 
klienta provede nutnými úko-

ny a zpravidla dovede naplnit 
jeho přání lépe než on sám. 
Nejdříve pomůže lidem zjistit, 
do jaké míry se jejich předsta-
va o ceně liší od aktuálních 
možností na trhu. Odborným 
přístupem navíc často dokáže 
zvýšitatraktivitu nemovitosti, 
a to např. přes úklid, správné 
nafocení, home-staging či jiný 
drobný úkon s velkým dopa-
dem na cenu. Zkušenost rea-
litních kanceláří s inzercí pak 
umožní výběr z více potenci-

álních kupců, což prodejce sta-
ví do lepší vyjednávací pozice. 
I zde se realitní kancelář vy-
platí, protože jednou z rolí 
makléřů je i profesionální vy-
jednávání o ceně a dalších 
podmínkách. Pokud prodejce 
vyjednává sám, ze stresu i ne-
znalosti dělá zbytečné ústup-
ky, které ho stojí mnoho mě-
síčních (i ročních) platů. 
Právní servis a ošetření admi-
nistrativy je pak pro realitní 
kancelář samozřejmostí. n

Na otázky odpovídá Tomáš Zbořil z realitní kanceláře Náš REGION Reality 
www.nasregionreality.cz, tel. 724 801 854.
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Mgr. Šimon Mach, advokátní 
koncipient Advokátní 
kancelář Matzner Legal

V naší praxi se často setká-
váme se situacemi, kdy 

na pozemek není zajištěn žád-
ný přístup, a proto není mož-
né tuto nemovitost řádně 
obhospodařovat. Takovýchto 
situaci je značné množství, 
a ačkoliv jsou příčiny velmi 
rozličné, většina má jedno 
společné, a to velmi kompli-
kované řešení. Bohužel poté 
dochází k dlouholetým nesho-
dám a sporům, kdy se jeden 
soused dožaduje přístupu 
ke své nemovitosti přes poze-
mek druhého, zatímco druhý 
naopak takové využití svého 
pozemku kategoricky odmítá, 
což nakonec vede k podání ža-

loby na zřízení nezbytné ces-
ty. Účelem právního institutu 
nezbytné cesty je právní úpra-
va poměrů mezi vlastníkem 
nemovitosti, která nemá zajiš-
těn přístup z veřejné cesty, 
což způsobuje, že nemovitost 
nelze řádně užívat či na ní 
řádně hospodařit.

Podmínky pro zřízení ne-
zbytné cesty jsou zákonem sta-
noveny poměrně obecně a širo-
ce, vždy je však nezbytné 
poskytnout vlastníkovi využí-
vaného pozemku náhradu. 
V řízeních o zřízení nezbytné 
cesty by proto bylo nejlepším 
řešením to konsenzuální, do-
sažením oboustranně přijatel-
né dohody. Alternativou doho-
dy jsou velmi nákladné spory, 
které mohou obě strany zatě-
žovat i několik let. ■

Nezbytná cesta, aneb jak se dostat 
domů
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na pozemek není zajištěn žád-
ný přístup, a proto není mož-
né tuto nemovitost řádně 
obhospodařovat. Takovýchto 
situaci je značné množství, 
a ačkoliv jsou příčiny velmi 
rozličné, většina má jedno 
společné, a to velmi kompli-
kované řešení. Bohužel poté 
dochází k dlouholetým nesho-
dám a sporům, kdy se jeden 
soused dožaduje přístupu 
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mek druhého, zatímco druhý 
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nezbytné cesty je právní úpra-
va poměrů mezi vlastníkem 
nemovitosti, která nemá zajiš-
těn přístup z veřejné cesty, 
což způsobuje, že nemovitost 
nelze řádně užívat či na ní 
řádně hospodařit.

Podmínky pro zřízení ne-
zbytné cesty jsou zákonem sta-
noveny poměrně obecně a širo-
ce, vždy je však nezbytné 
poskytnout vlastníkovi využí-
vaného pozemku náhradu. 
V řízeních o zřízení nezbytné 
cesty by proto bylo nejlepším 
řešením to konsenzuální, do-
sažením oboustranně přijatel-
né dohody. Alternativou doho-
dy jsou velmi nákladné spory, 
které mohou obě strany zatě-
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„Myšlenka Technické 
olympiády vznik-

la s cílem odhalit mezi 
dětmi, končícími základ-
ní školní docházku, tech-
nické talenty a podnítit 
jejich zájem o studium na 
technicky zaměřených 
středních školách. Samo-
zřejmě také u nás. Letoš-
ní nultý ročník byl ja-
kýmsi experimentem. 
O to víc jsme překvapeni 
kolik žáků a žákyň se do 
této soutěže přihlásilo 
a kolik se jich probojovalo 
až sem. Z dnešních prací 
jsem nadšen. Žáci odvedli 
výbornou a originální 
práci,“ zhodnotil průběh 
finálového klání ředitel 
SPŠSE Dukelská Jaroslav 

Koreš. Do soutěže se za-
pojila celkem padesátka 
žáků devátých tříd z celé-
ho Jihočeského kraje.

 O mety nejvyšší se jich 
v prostorách Pedagogické 
fakulty Jihočeské univer-
zity (PFJU) v Českých Bu-
dějovicích utkalo devět. 
Šek na pět tisíc korun 
a poukaz k bezplatné 
exkur zi na Vodní elek-
trárnu Orlík pro celou tří-
du od Skupiny ČEZ si za 
své prvenství odnesl 
z Jero nýmovy ulice už 
zmíněný Štěpán Mikeš ze 
ZŠ Nerudova. Šek na tři 
tisíce korun od ČEZ si za 
druhé místo vybojoval 
Patrik Maroušek ze ZŠ 
Netolice. Tisíc korun pak 

za své třetí místo získal 
Adam Frcal ze ZŠ Třeboň.

Zřejmě ne náhodou se 
všichni tři ucházejí o stu-
dium právě na SPŠSE Du-
kelská. Výsledky přijíma-
cích zkoušek ovšem ještě 
nejsou k mání. „Technika 
mě zajímá. I proto se hlá-
sím právě sem. V tomto 
oboru hodlám pokračovat 
a doufám, že dalším kro-
kem bude vysoká tech-
nická škola,“ prozradil 
Štěpán.

Finálovým úkolem 
Technické olympiády by-
lo za dvě hodiny sestavit 
z jednotného materiálu 
a pomůcek technické zve-
dací zařízení, které 
uzvedne co nejvíc zátěže 

co nejvýše, a to bez po-
moci žákových rukou. 
Hodnotící porota pak po-
suzovala hmotnost bře-
mene, výšku zdvihu, 
funkčnost, design, ale 
i formu prezentace či 
možnosti alternativních 
řešení zadaného úkolu.

„Rozhodování bylo vel-
mi těžké. Vítěz dosáhl 
49 bodů z 50 možných. 
Porota byla příjemně pře-
kvapena a nadšena výko-
ny všech soutěžících. A to 
provedením a osobitým 
technickým přístupem 
a myšlením,“ pozname-
nal docent Jiří Tesař, před-
seda poroty z Katedry 
aplikované fyziky a tech-
niky PFJU. n tec

Nejlepším mladým jihočeským
technikem je Štěpán Mikeš
Nejlepším mladým jihočeským 
technikem je Štěpán Mikeš z Českých 
Budějovic. Žák deváté třídy zdejší 
Základní školy Nerudova se totiž 
v pátek 22. dubna stal na půdě Jihočeské 
univerzity vítězem finále nultého 
ročníku krajské Technické olympiády 
Ten za podpory Jaderné elektrárny 
Temelín Skupiny ČEZ a Jihočeského 
kraje iniciovala českobudějovická 
Střední průmyslová škola strojní 
a elektrotechnická (SPŠSE) Dukelská.

Předání cen vítězi. Zleva personalistka JE Temelín Andrea 
Barboříková, děkanka Pedagogické fakulty JU Helena 
Koldová a náměstek jihočeského hejtmana Pavel Klíma.

Krátce

Přehlídka 
módních návrhářů 
Po dlouhých dvou letech 
se na půdě Obchodní aka-
demie, Střední odborné 
školy a Středního odbor-
ného učiliště Třeboň ne-
dávno opět sešli vítězové 
krajské soutěže Mladý 
módní návrhář 2022. 
Nuce ná odmlka způsobila, 
že účastníků nebylo tolik 
jako v letech minulých, 
o to více však práce hýřily 
nápady, invencí a hravos-
tí. V kategoriích „Máme 
rádi zvířata“, „I v zimě je 
nám teplo“ a „Inspirace 
renesancí“, se objevilo 
velmi mnoho zdařilých 
prací, které svědčily 
o tom, že i žáci základních 
škol, pro které je tato 
soutěž určena, se zajímají 
o módu a trendy, kterou 
určují světoví návrháři. 
Možná i z těchto mladých 
soutěžících se v budouc-
nosti stanou uznávaní 
módní návrháři. Vítězové 
během slavnostního pře-
dávání cen mohli shléd-
nout kulturní program, 
v režii studentů třeboňské 
školy a v odpoledních ho-
dinách již tradičně, při 
workshopu projevili svou 
zručnost zhotovováním 
netradičních oděvních do-
plňků i ručně šitých drob-
ností pro radost. n eli
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Cyklistická sezona se pro 
všechny milovníky kol či 

elektrokol rozbíhá naplno. Kilo-
metry cyklostezek nejen v okolí 
jezera jsou skvělou příležitostí, 
jak se úspěšně vrátit do sedla 
a znovu rozkmitat nohy na šla-
pačkách. Ještě před tím, než vyra-
zíte na cestu, se zastavte v půj-
čovnách Intersport Rent. Kromě 
příslušenství na kolo v nich obje-
víte silniční či sjezdové koloběž-
ky, na kterých se můžete vydat 
na toulky kolem lipenského jeze-
ra či za adrenalinovým zážitkem 
při sjezdu z vrcholu Kramolín.

Oblíbenou formou trávení vol-
ného času na Lipně je také turis-
tika, díky které si v naprostém 
poklidu vychutnáte všechna vy-
hlédnutá místa. Na celodenní 
výlet po okolí pro Vás máme 
hned několik tipů. Navštívit mů-
žete Medvědí horu, Čertovo ko-
pyto nebo Godošovu poustevnu, 
tedy místa, kam dorazíte snadno 
po značených cestách a užijete si 
krásnou přírodu i výhledy na je-
zero. I na pěší výlety najdete veš-
keré potřebné vybavení v Inter-
sportu. Nemusíte si s sebou brát 
prakticky nic, protože v Inter-
sportu nakoupíte vše, co by vám 
ve výbavě mohlo chybět. Ať už 
jsou to kvalitní boty na dlouhou 
túru, nebo funkční tričko, ve 
kterém se budete cítit naprosto 
komfortně po celou dobu výletu. 

Chuťové pohárky uspokojí 
Stodola i Povidloň

Je nám jasné, že Vám cestou 
pořádně vyhládne. Řešení najde-

te hned vedle centrálního parko-
viště, kde se nachází restaurace 
Stodola. Šé�uchař Michal Hruda 
se svým týmem sestavil vynika-
jící a lákavé sezónní menu, kde 

využívá nejen čerstvé suroviny 
z místních farem, ale také boha-
té a letité zkušenosti z Čech i za-
hraničí. Každý den si tak vybere-
te ze stálé nabídky nebo denního 
menu a jsme si jisti, že ani jed-

nou nemůžete sáhnout vedle 
a vždy budou vaše chuťové buň-
ky i hladový žaludek spokojeni. 

Stejně tak dobře se o dokonalý 
gurmánský zážitek postarají také 
v cukrárně Povidloň. Kromě la-
hodných zákusků mají po celý 
rok také vlastnoručně vyráběnou 
zmrzlinu, vaječný likér i čokolá-
dové či brusinkové sušenky, které 
si můžete vzít s sebou domů, ne-
bo do batohu na výlet. V Povidlo-
ni si nejen skvěle pochutnáte, ale 
navíc můžete živě sledovat, jak se 
třeba právě ten váš zákusek krok 
po kroku klube na svět. Výroba, 
kterou řídí šéfcukrář Michal 
Mandys, totiž probíhá přímo před 
očima návštěvníků. 

Stezka korunami stromů 
slaví výročí a je otevřena 
364 dní v roce

Při procházkách do lesů v okolí 
Lipna nelze vynechat výlet do 
korun stromů. Lipenská Stezka 
korunami stromů byla jako první 
v České republice postavena v roce 
2012 a letos slaví jubilejní kulatiny. 
Z nadmořské výšky 941 m. n. m. se 
můžete rozhlédnout do šu-
mavské krajiny a při dobré vidi-
telnosti spatříte i rakouské Alpy. 
Při stoupání k vrcholkům se do-
čtete mnoho zajímavostí o ptá-
cích i životě v lese. Potkáte také 
adrenalinové zastávky, které po 
jejich zdolání zaručeně vlijí tro-
chu adrenalinu do žil. Na samém 
vrcholu pak čekají originální zpí-
vající ptačí hodiny. 

Stezka je otevřena 364 dní 
v roce a je celá bezbariérová. Na-
vštívit ji tak mohou i maminky 
s kočárky nebo hendikepovaní. 
Pro otužilce Lipno pro 
ostatní Aquaworld, 
a pro malé dobrodruhy 
Království lesa

Jste-li vyznavači otužování 
a máte rádi studenou vodu, jsou 
pro vás vody lipenského jezera 

jako stvořené. Pro ty, kteří dají 
přednost teplu a třeba i bublin-
kám, je k dispozici vodní ráj 
Aquaworld Lipno a v něm finské 
sauny, vířivka i plavecký bazén.

Na Lipně najdete i všemi dětmi 
oblíbené lesní hřiště Království 
lesa. Nabízí celodenní program 
pro všechny, kteří si chtějí užít 
velkou porci zábavy a vyzkoušet 
atrakce, které nikde jinde nena-
jdou. Celé hřiště je inspirované 
životem v lese a děti tak mají 
možnost pořádně si užít jeho lá-
kadel, ale také naučit se plno zají-
mavostí z lesní říše. Houpačky, 
skluzavky, lanové mosty, trampo-

líny i všechna zvířátka v Malé les-
ní Zoo zaručeně potěší všechny 
velké i malé návštěvníky.

Už nyní Vám musí být jasné, že 
pro výlet na Lipno jeden den 
zkrátka nestačí. Ať už přijedete 
s partnerem, celou rodinou nebo 
partou přátel, vždy si užijete do-
syta. A protože víme, že je důleži-
té relaxovat nejen aktivně, ale ta-
ké pasivně, jsou v novém 
čtyřhvězdičkovém hotelu 
Element připraveny pohodlné 
pokoje, které zajistí klid a dosta-
tek prostoru pro odpočinek a re-
generaci. Využít můžete i jeden 
z apartmánů Element Lakeside 
Apartments, které stojí téměř nad 
hladinou Lipna a některé z nich 
mají i svou vlastní saunu. n pr

www.lipno.info

Přivítejte jaro v šumavské přírodě na Lipně
Teplé a slunečné počasí, první jarní květiny i zpěv 
ptáků. Jaro už je tu a s ním spoustu možností, jak 
trávit čas v překrásné šumavské přírodě a okolí 
jihočeského moře. 
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V budově Centra pro 
pomoc dětem a mlá-

deži (CPDM) v prvním 
patře, kde je Infopoint od 
pondělí 25. dubna působí, 
mohou Ukrajinci zjistit 
například, kde navštívit 
lékaře, v jaké blízkosti 
jsou školy a školky, jaké 
jsou možnosti nauky čes-
kého jazyka nebo kde se-
hnat práci. Nadále bude 
také Infopoint fungovat 

jako spojka mezi městem 
a ukrajinskou komuni-
tou. Zároveň ale prostor 
bude sloužit i pro předá-
vání informací a zkuše-
ností, které uprchlíkům 
mají pomoci s orientací 
v běžném životě.

Lokalita místa nebyla 
zvolena náhodně. „Místo 
je dobře dostupné a dispo-
nuje venkovními prosto-
ry, které jsou oplocené, 

takže nebude problém 
pro maminky nechat na 
chvilku své děti venku, 
zatímco ony vyřídí vše 
potřebné. Městská orga-
nizace CPDM zároveň při-
pravuje volnočasové 
a edukativní aktivity, pro 
které lze využít i přilehlý 
objekt nízkoprahového 
zařízení pro děti a mládež 

Bouda,“ vysvětluje Jan Li-
ppl, tajemník městského 
úřadu a koordinátor pro 
pomoc Ukrajině ve městě. 

Infopoint dosud zare-
gistroval a pomohl zhru-
ba 350 uprchlíkům, kteří 
přišli do Českého Krum-
lova a blízkého okolí. Nej-
více lidé potřebují pomo-
ci s úřadem práce, školou, 

lékaři a samozřejmě s pře-
kladem. Na novém půso-
bišti Infopointu se nadále 
dozvědí informace po-
třebné k vyřízení úřed-
ních záležitostí a nutné 
agendy pro pobyt, navíc 
ale zde získají i další pora-
denské a volnočasové 
služby, či informace o ja-
zykových kurzech. n kha

Realizace projektu je 
umístěna do středu 

města. Podél řeky Otavy 
vede po jejím pravém bře-
hu vyježděná pěšina slou-
žící chodcům a cyklis-
tům, ale také zároveň 
k údržbě hrázky.  

Páteřní cyklostezka je 
navržena v úseku od že-
lezničního mostu po 
most Písecká na pravém 
břehu Otavy, kde bude 
navazovat na úsek po 
most Ellerova. V tomto 
úseku bude umístěn kolo-
stav na 8 kol. Převážná 

část tohoto úseku stezky 
se nachází na stávající 
hrázce podél řeky, která 
bude v rámci protipovod-
ňové ochrany města na-
výšena a zpevněna. Dále 
stezka povede částí po 
pravém břehu řeky až 
k mostu Jana Palacha, kde 
bude navazovat na stáva-
jící chodník, jehož povrch 
je z betonových dlaždic. 
Vzhledem k jeho stavu 
bude v rámci investice 
zhotoven zcela nový. Dal-
ší část cyklostezky pove-
de po levém břehu Otavy. 

Infopoint pro ukrajinské rodiny
se stěhuje na novou adresu

Ve Strakonicích začala stavba cyklostezky
V těchto dnech byla ve Strakonicích 
zahájena výstavba páteřní cyklostezky. 
Ta má svůj hlavní smysl a přínos ve 
zvýšení bezpečnosti cyklistů, kteří se 
dopravují do zaměstnání a na úřady, pro 
bezpečnost dětí napříč celým věkovým 
spektrem, jenž budou moci cyklostezku 
využívat k přepravě na odpolední 
kroužky do DDM, zimní i plavecký 
stadion. 
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Infopoint pro pomoc ukrajinským 
uprchlíkům se z českokrumlovského 
městského úřadu přesouvá na novou 
adresu T. G. Masaryka 114. Zároveň nový 
prostor bude sloužit i jako místo, kde 
se mohou ukrajinští občané setkávat 
a předávat si informace a zkušenosti, aby 
se ve městě lépe začlenili do běžného 
každodenního života.

Zde se v tuto chvíli na-
chází travnatý břeh kory-
ta řeky. V rámci projekto-
vé dokumentace bude 
proveden opevněný zářez 
– betonová opěrná zeď, 
po které povede stezka. 

V úseku od mostu Jana 
Palacha po železniční 
most stezka povede po 
pravém břehu řeky Vo-
lyňky mezi komunikací 

Zeyerovo nábřeží a řekou, 
dále až po křižovatku 
u společnosti ČZ. 

Cyklostezka má podle 
dokumentace a jednotli-
vých úseků rozpětí od 
3 do 4 m. Pohodlně se zde 
budou cyklisté potkávat. 
V samém začátku realiza-
ce projektu byl navržen 
asfaltový povrch. V prů-
běhu aktualizace doku-

mentace ale Povodí Vlta-
vy vzneslo požadavek na 
změnu povrchu pro ne-
bezpečí možného utržení 
asfaltového povrchu při 
potencionální povodni. 
Cyklostezka tedy bude 
zhotovena z mechanicky 
zpevněného kameniva.  

Z důvodů minimalizace 
negativních dopadů na 
místní provoz bude stav-
ba cyklostezky realizová-
na po jednotlivých sta-
vebních úsecích, které 
kopírují výše popsané 
úseky.  

Realizovaná cyklostez-
ka řeší následné propoje-
ní s regionální sítí cyklos-
tezek. V budoucnu se 
plánuje propojení až do 
osady Hajská a spojení 
s cyklostezkou Strakonice 
– Pracejovice. 

Celkové náklady na re-
alizaci lehce převyšují 
částku šesti milionů ko-
run. Město obdrželo 85 % 
dotaci z Integrovaného 
regionálního operačního 
programu. n mab
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Cyklistická sezona se pro 
všechny milovníky kol či 

elektrokol rozbíhá naplno. Kilo-
metry cyklostezek nejen v okolí 
jezera jsou skvělou příležitostí, 
jak se úspěšně vrátit do sedla 
a znovu rozkmitat nohy na šla-
pačkách. Ještě před tím, než vyra-
zíte na cestu, se zastavte v půj-
čovnách Intersport Rent. Kromě 
příslušenství na kolo v nich obje-
víte silniční či sjezdové koloběž-
ky, na kterých se můžete vydat 
na toulky kolem lipenského jeze-
ra či za adrenalinovým zážitkem 
při sjezdu z vrcholu Kramolín.

Oblíbenou formou trávení vol-
ného času na Lipně je také turis-
tika, díky které si v naprostém 
poklidu vychutnáte všechna vy-
hlédnutá místa. Na celodenní 
výlet po okolí pro Vás máme 
hned několik tipů. Navštívit mů-
žete Medvědí horu, Čertovo ko-
pyto nebo Godošovu poustevnu, 
tedy místa, kam dorazíte snadno 
po značených cestách a užijete si 
krásnou přírodu i výhledy na je-
zero. I na pěší výlety najdete veš-
keré potřebné vybavení v Inter-
sportu. Nemusíte si s sebou brát 
prakticky nic, protože v Inter-
sportu nakoupíte vše, co by vám 
ve výbavě mohlo chybět. Ať už 
jsou to kvalitní boty na dlouhou 
túru, nebo funkční tričko, ve 
kterém se budete cítit naprosto 
komfortně po celou dobu výletu. 

Chuťové pohárky uspokojí 
Stodola i Povidloň

Je nám jasné, že Vám cestou 
pořádně vyhládne. Řešení najde-

te hned vedle centrálního parko-
viště, kde se nachází restaurace 
Stodola. Šé�uchař Michal Hruda 
se svým týmem sestavil vynika-
jící a lákavé sezónní menu, kde 

využívá nejen čerstvé suroviny 
z místních farem, ale také boha-
té a letité zkušenosti z Čech i za-
hraničí. Každý den si tak vybere-
te ze stálé nabídky nebo denního 
menu a jsme si jisti, že ani jed-

nou nemůžete sáhnout vedle 
a vždy budou vaše chuťové buň-
ky i hladový žaludek spokojeni. 

Stejně tak dobře se o dokonalý 
gurmánský zážitek postarají také 
v cukrárně Povidloň. Kromě la-
hodných zákusků mají po celý 
rok také vlastnoručně vyráběnou 
zmrzlinu, vaječný likér i čokolá-
dové či brusinkové sušenky, které 
si můžete vzít s sebou domů, ne-
bo do batohu na výlet. V Povidlo-
ni si nejen skvěle pochutnáte, ale 
navíc můžete živě sledovat, jak se 
třeba právě ten váš zákusek krok 
po kroku klube na svět. Výroba, 
kterou řídí šéfcukrář Michal 
Mandys, totiž probíhá přímo před 
očima návštěvníků. 

Stezka korunami stromů 
slaví výročí a je otevřena 
364 dní v roce

Při procházkách do lesů v okolí 
Lipna nelze vynechat výlet do 
korun stromů. Lipenská Stezka 
korunami stromů byla jako první 
v České republice postavena v roce 
2012 a letos slaví jubilejní kulatiny. 
Z nadmořské výšky 941 m. n. m. se 
můžete rozhlédnout do šu-
mavské krajiny a při dobré vidi-
telnosti spatříte i rakouské Alpy. 
Při stoupání k vrcholkům se do-
čtete mnoho zajímavostí o ptá-
cích i životě v lese. Potkáte také 
adrenalinové zastávky, které po 
jejich zdolání zaručeně vlijí tro-
chu adrenalinu do žil. Na samém 
vrcholu pak čekají originální zpí-
vající ptačí hodiny. 

Stezka je otevřena 364 dní 
v roce a je celá bezbariérová. Na-
vštívit ji tak mohou i maminky 
s kočárky nebo hendikepovaní. 
Pro otužilce Lipno pro 
ostatní Aquaworld, 
a pro malé dobrodruhy 
Království lesa

Jste-li vyznavači otužování 
a máte rádi studenou vodu, jsou 
pro vás vody lipenského jezera 

jako stvořené. Pro ty, kteří dají 
přednost teplu a třeba i bublin-
kám, je k dispozici vodní ráj 
Aquaworld Lipno a v něm finské 
sauny, vířivka i plavecký bazén.

Na Lipně najdete i všemi dětmi 
oblíbené lesní hřiště Království 
lesa. Nabízí celodenní program 
pro všechny, kteří si chtějí užít 
velkou porci zábavy a vyzkoušet 
atrakce, které nikde jinde nena-
jdou. Celé hřiště je inspirované 
životem v lese a děti tak mají 
možnost pořádně si užít jeho lá-
kadel, ale také naučit se plno zají-
mavostí z lesní říše. Houpačky, 
skluzavky, lanové mosty, trampo-

líny i všechna zvířátka v Malé les-
ní Zoo zaručeně potěší všechny 
velké i malé návštěvníky.

Už nyní Vám musí být jasné, že 
pro výlet na Lipno jeden den 
zkrátka nestačí. Ať už přijedete 
s partnerem, celou rodinou nebo 
partou přátel, vždy si užijete do-
syta. A protože víme, že je důleži-
té relaxovat nejen aktivně, ale ta-
ké pasivně, jsou v novém 
čtyřhvězdičkovém hotelu 
Element připraveny pohodlné 
pokoje, které zajistí klid a dosta-
tek prostoru pro odpočinek a re-
generaci. Využít můžete i jeden 
z apartmánů Element Lakeside 
Apartments, které stojí téměř nad 
hladinou Lipna a některé z nich 
mají i svou vlastní saunu. n pr

www.lipno.info

Přivítejte jaro v šumavské přírodě na Lipně
Teplé a slunečné počasí, první jarní květiny i zpěv 
ptáků. Jaro už je tu a s ním spoustu možností, jak 
trávit čas v překrásné šumavské přírodě a okolí 
jihočeského moře. 
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K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na

www.a11.cz/predplatne

NOVINKA! 
Náš REGION Křížovky

s tipy na výlety po celé ČR
jen za 29 Kč

K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na
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K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na

www.a11.cz/predplatne

NOVINKA! 
Sorry Křížovky

s desítkami vtipných tajenek
jen za 49 Kč

K dostání ve všech trafikách nebo jako předplatné na
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10 Advertorial

Kouzlo dokonalého sty-
lu tkví i ve zdánli-

vém detailu, jakým může 
být obal na telefon, řemí-

nek hodinek či barva 
oblíbe ného glo™. Toto 
zaří zení na zahřívaný ta-
bák, představující jednu 

Alternativa v novém UNIQ stylu!
Květen je nekonečným zdrojem 
inspirace. Příroda kvete, hraje všemi 
barvami a vyzývá ke kreativním 
nápadům i jedinečným módním 
kreacím. Díky novince glo™ hyper+ 
UNIQ bude nalezení vlastního, 
barevného a pokaždé trochu jiného 
osobitého stylu řešením pro ty, kteří se 
rozhodli vydat cestou alternativ. 

z dlouhodobě nejoblíbe-
nějších nikotinových al-
ternativ na českém trhu, 
přichází s unikátním vy-
lepšením předchozí řady, 
které se zaměřilo na hra-
vý a variabilní design.

Nová generace nabízí 
ještě barevnější a propra-
covanější vzhled, který si 
uživatel může doslova 
„ušít na míru“. Kromě 
4 dobře známých základ-
ních barev zařízení, tedy 
modré, černé, bílé a zlaté, 
jsou nově k dispozici také 
vyměnitelné boční kryty 

v celkem 19 barevných 
odstínech a provedeních. 
Volit je tak možné z širo-
ké škály odstínů – od lu-
xusní černé pro něžnou 
baby blue až po smyslnou 
rudou. Na výběr jsou zá-
roveň 3 různé povrchové 
úpravy krytů v matném 
a lesklém provedení či 
v povrchu s hrubší struk-
turou. Podtrženo, sečte-
no, dohromady lze vy-
tvářet 76 unikátních 
ba rev ných i materiálo-
vých kombinací. A s tako-

vou výbavou už je radost 
stavět jakýkoliv trendy 
look.

Zmíněnou hravost ne-
zapře nové UNIQ i díky 
speciálnímu UNIQuizu, 
který pomůže napovědět, 
jaký styl podpoří aktuální 
náladu každého uživatele 
a do jakého kabátu v po-
době originálního krytu 
má své glo „obléknout“. 
Účastí v kvízu může na-
víc také získat jeden kryt 
zdarma jako dárek. Více 
na shop.myglo.cz. n pr
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NOVINKA! 
Mladý svět Křížovky
s citáty slavných osobností
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ELE MOTO
V Asii jezdí 2x tolik elektrických skútrů než aut, pojďte i vy šetřit drahé 
pohonné hmoty a pořiďte si elektrický motocykl, segway nebo kapotovaný 
skútr z projektu ELE MOTO, který vám usnadní život. Využijte elektro 
skútry pro golf, na cestu do práce, na ryby, do lesa či sport. Nepotřebujete 
STK ani řidičský průkaz a pokud máte dům se solární elektrárnou, 
zajistíme nabíječku a jezdíte zdarma. Tříkolové skútry používají postižení 
lidé a přispívá na ně město. Skútr zajistíme nový, nebo mírně ojetý, též 
zajistíme i splátkové fi nancování. A pokud vás elektrokolky zaujmou, 
můžete je ve svém městě pronajímat i prodávat a získat zpět svou investici. 

Hledáme kolegy pronajímatele a prodejce z celé ČR i Evropy.

Více na https://elemoto.eu nebo www.facebook.com/elemoto.cz
Tel./whatsup: +420 775 855 692, objednávky na: poptavka@elemoto.eu  

MODULÁRNÍ BYDLENÍ 
Plánujete stavět, rekonstruovat, nebo modernizovat za minimální cenu? 
Nabízíme projekt MODULÁRNÍ BYDLENÍ, levné a atraktivní domy, plné 
moderních technologií. Zajistíme projekt, stavební povolení, přípravu 
pozemku i stavbu domu, dům stojí během měsíce. Stavíme i tam, kde se 
bydlení stavět nedá, na nestavebním pozemku postavíme skleněný dům, 
nebo zahrádkářskou chatku, která splní účel. Nebo postavíme dům do 25 m2, 
jedno i dvoupatrový, aby splnil podmínku stavby na ohlášku, bez stavebního 
povolení. A když se nastěhujete můžete nás doporučovat, dům ukazovat 
a získat přijem, který vratí vaší investici. Vedle stavby domu pro vás zajistíme 
rovněž tepelné čerpadlo, fotovoltaickou elektrárnu, nebo nabíječku elektro 
auta, k tomu zajistíme dotace, které vám vrátí až 50 % nákladů. 

Hledáme poradce pro prodej produktů.

Více na https://modularnibydleni.eu nebo na www.facebook.com/modularnibydleni 
Tel./whatsup: +420 775 855 692, objednávky na: poptavka@modularnibydleni.eu 

GREEN TIME
Všichni kolem vás již hrají golf a vy nevíte jak začít? Pak 
vám nabízíme nejen golfové kurzy, ale vstup do světa 
GREEN TIME. Zajistíme pro vás golfové kurzy ze získání 
osvědčení pro golfovou hru, vybavení, registraci u CGF, 
účast na golfových turnajích, golfové cesty po ČR i celém 
světě. Kurzem získáte více než sport, ale životní styl 
s názvem golf, novou rodinu přátel, ale zároveň možnost 
osobního růstu, klidu a pohody. Pokud máte zdravotní 
handicap, zajistíme elektrický golfový skútr. Nenechte se 
omezovat svým omezením.

Více na https://greentime.cz nebo na www.facebook.com/greentime
Tel./whatsup: +420 775 855 692, objednávky na: on@greentime.cz 
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